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Fiala a Fico. Drtivé srovnání od pozorovatele: Válka? Někdo tu
lidem neříká pravdu

parlamentnilisty.cz/arena/politologove/Fiala-a-Fico-Drtive-srovnani-od-pozorovatele-Valka-Nekdo-tu-lidem-nerika-pravdu-751405

27.02.2024 18:31 | Komentář

Fico svým lidem říká pravdu, proto ho čeští politici tak kritizují. ParlamentnímListům.cz to řekl
renomovaný politolog Lukáš Valeš. Vládní politici svou válečnou rétorikou podle jeho slov
poškozují národní zájmy vlastního státu. „Česká republika se ovšem chová jako blázen, protože
má nějaké objektivně dané národní zájmy, především ekonomické, ale její politická elita vystupuje
proti těmto zájmům,“ míní Valeš s dovětkem, že Česko není velmoc, aby rozhodovalo o světovém
dění.

Sdílej

Foto: z internetu 
Popisek: český premiér Petr Fiala se svým slovenským protějškem Robertem Ficem

Slovenský předseda vlády Robert Fico před několika málo dny veřejně prohlásil, že některé členské státy
NATO by mohly vyslat své vojáky na Ukrajinu s tím, že se o tom bude jednat na pondělním summitu k
Ukrajině v Paříži. Fico za toto své tvrzení sklidil vlnu kritiky a útoků s tím, že si vymýšlí a straší. Jenže po
pařížském jednání přišel tamní prezident Macron s prohlášením, že vyslání vojáků je možností a nelze to
vůbec vyloučit. 

Anketa

Která vládnoucí strana zatím nejvíce prospěla České republice?
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Podle politologa Lukáše Valeše je premiér Fico terčem útoků v řadě zemí z důvodu, že nemá problém
podávat svým občanům věci tak, jak jsou, zatímco lídři jiných států mluví jinak.

„Proti Robertu Ficovi se vede poměrně intenzivní kampaň, ale z druhé strany je to jeden z mála politiků,
který otevřeně svým obyvatelům říká, co se děje. Na rozdíl od našich politiků,“ má jasno politolog.

Nemyslel si prý, že se ve svých skoro padesáti letech dočká vyhrožování zbraněmi a jadernou válkou.
„Naše generace se na to s pověstnými pytlíky a pláštěnkami připravovala v 80. letech, kdy jsme se tomu
trošku smáli, ale trošku to i brali vážně, protože oni to mysleli vážně, bylo to znát z jejich
propagandistických filmů. Tady se dnes vracím do dětství, ale zrovna v oblasti, které bych se rád vyhnul,“
sděluje pro ParlamentníListy.cz Valeš.

„Mrzí mě, že opozice téma hledání mírového řešení zvedá poměrně málo. Jako by řinčení zbraněmi
nemělo alternativu. Přitom Česká republika coby exportní země je fatálně závislá na klidu v
mezinárodních vztazích a měla by usilovat o mír jak na Ukrajině, tak na Blízkém východě. Opačný přístup
mi přijde naprosto scestný a nechápu, proč se neozývají intelektuálové, protože jdeme cestou, kterou si
snad nikdo z nás nepřeje. Velmi mě překvapuje, že je válečná strana tolik popularizovaná a slovo mír se
stalo sprostým,“ uvádí docent Valeš.
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Premiéři Slovenska a Maďarska Robert Fico s Viktorem Orbánem podle něho nezapadají do „správné“
škatulky. „Proto mohou říci cokoli, ale je to předem odsouzeno k odmítnutí a kritice. Zamýšlíme-li se nad
tím, co dělají naši politici, podstatné je to vnímat z pohledu, zda hájí národní zájmy České republiky. Je to
čistě pragmatická věc, nemá jít o žádné fanfarónství nebo emoce. Jestliže je naše země svým HDP z
více než 80 procent závislá na exportu, jasně to determinuje naši zahraniční politiku. Na rozdíl od Polska
nebo Německa jsme malý trh a potřebujeme mít klidné mezinárodní politické vztahy, abychom se mohli
věnovat vztahům ekonomickým,“ podotýká docent Valeš.

Fotogalerie: - Orbán, Fico, Zeman

https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Orban-Fico-Zeman-13718#1
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Orban-Fico-Zeman-13718#2
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Orban-Fico-Zeman-13718#3
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Orban-Fico-Zeman-13718#4
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https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Orban-Fico-Zeman-13718#5
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„Česká republika se ovšem chová jako blázen, protože má nějaké objektivně dané národní zájmy,
především ekonomické, ale její politická elita vystupuje proti těmto zájmům. Nejsme USA, nejsme
velmoc, nemůžeme rozhodovat o tom, jak bude vypadat mezinárodní dění, ale jsme těžce zasaženi jeho
dopady. V tomto směru bychom se měli trošku snažit, a když už nepodněcovat mír, tak aspoň
nepodněcovat válku. Větší válka by pro nás byla existenční katastrofou v mnohem větším měřítku.
Nejenom kvůli případným obětem, ale kvůli dopadům na ekonomiku. Překvapuje mě, že takhle
jednoduchou rovnici si tady nikdo neuvědomuje,“ kroutí hlavou politolog v komentáři pro
ParlamentníListy.cz.

V případě diskuse nad možností znovuzavedení branné povinnosti a odvodů, kterou nadnesl náčelník
generálního štábu Karel Řehka, a následného dementování ze strany premiéra Fialy, je otázka, do jaké
míry mohou občané vládním představitelům věřit, že svá slova míní vážně. Podle Valeše jim lidé mohou
věřit jen těžko. 

„Tato vláda je se svými sedmnácti procenty důvěry v očích české veřejnosti sice legální, ale není
legitimní. „Výroky náčelníka generálního štábu mě mrzí, protože je to apolitická funkce, která má
zajišťovat bezpečnost našeho státu. Jeho neustálé omílání války svědčí o tom, že pan generál má svou
představu a nechová se jako vysoký státní úředník. Tyto výroky by si měl odpustit. Není tu od toho, aby
občany strašil válkou, ale k tomu, aby česká armáda měla schopnost bránit vlastní území. I pro armádu je
lepší stav, když nemusí zasahovat, když je mír. Řehkovo vystupování mi přijde jako absurdní. Každé

https://www.parlamentnilisty.cz/galerie/foto/Orban-Fico-Zeman-13718#6
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harašení zbraněmi ze strany vojáků dopadlo špatně. Stačí si vzpomenout na náčelníka německé armády
před první světovou válkou Helmuta von Moltkeho, který definitivně přesvědčil císaře, že se má vyrazit do
zbraně,“ zmiňuje.

Docent Valeš vidí problém v přílišném vyvolávání strachu mezi lidmi. „Máme dost ekonomických
problémů, stále jsme se nedostali na předcovidovou úroveň, v tomto kvartále bude naše ekonomika
klesat, ale máme energii na strašení lidí. Nerozumím tomu, proč se představitelé státu nechovají
pragmaticky. Jestli má pan generál Řehka pocit, že se musí něčeho bát, je to jeho pocit, ale neměl by ho
přenášet do veřejného prostoru. Česká veřejnost by si konečně zasloužila vytvoření něčeho, co bychom
mohli označit za normální stav, kdy se nemusíme bát dne ani hodiny. Směřovat by k tomu měla politika
vlády i generálního štábu, ale evidentně tomu tak není. Se strachem je nutné nakládat mimořádně
opatrně a nepouštět ho tam, kde nemá co dělat a kde by měl vítězit pragmatismus a běžná každodenní
politika,“ uzavírá svůj pohled docent Lukáš Valeš.

Psali jsme:

Takhle ne! NATO na Ukrajině? Macron zpražen z nečekané strany

Vojáci ze zemí EU na Ukrajinu? Ficovo varování zaujalo svět

Babiš na cestě zpátky do Strakovky. Teď sledujte ODS, padlo

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Takhle-ne-NATO-na-Ukrajine-Macron-zprazen-z-necekane-strany-751374
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Takhle-ne-NATO-na-Ukrajine-Macron-zprazen-z-necekane-strany-751374
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Vojaci-ze-zemi-EU-na-Ukrajinu-Ficovo-varovani-zaujalo-svet-751344
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Vojaci-ze-zemi-EU-na-Ukrajinu-Ficovo-varovani-zaujalo-svet-751344
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Babis-na-ceste-zpatky-do-Strakovky-Ted-sledujte-ODS-padlo-750598
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/rozhovory/Babis-na-ceste-zpatky-do-Strakovky-Ted-sledujte-ODS-padlo-750598
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Slonice v diplomatickém porcelánu. Ostuda Markéty Pekarové na státním výletě

Líbil se Vám tento článek?

Nezávislost naší redakce můžete podpořit peněžitým darem v jakékoliv výši bankovním převodem na
účet:

131-981500247/0100

QR kód obsahuje údaje k platbě, výši částky si určete sami.

 Jste politik? Zveřejněte bez redakčních úprav vše, co chcete. Zaregistrujte se ZDE.

 Jste čtenář a chcete komunikovat se svými zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.

Článek obsahuje štítky

armáda , Fiala , Fico , NATO , Ukrajina , vláda , Valeš , Orbán , povinná vojenská služba , povinná vojna
, Macron , Řehka

Ukrajina (válka na Ukrajině)

Zprávy z bojiště jsou v reálném čase těžko ověřitelné, ať již pocházejí z jakékoliv strany konfliktu. Obě
válčící strany z pochopitelných důvodů mohou vypouštět zcela, nebo částečně nepravdivé (zavádějící)
informace.

Redakční obsah PL pojednávající o tomto konfliktu naleznete na této stránce.

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/politologove/Slonice-v-diplomatickem-porcelanu-Ostuda-Markety-Pekarove-na-statnim-vylete-750422
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/politologove/Slonice-v-diplomatickem-porcelanu-Ostuda-Markety-Pekarove-na-statnim-vylete-750422
http://www.parlamentnilisty.cz/profily-sprava/ProfileRegistration.aspx
http://www.parlamentnilisty.cz/profily-sprava/ProfileRegistration.aspx
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/arm%C3%A1da
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Fiala
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Fico
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/NATO
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Ukrajina
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/vl%C3%A1da
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Vale%C5%A1
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Orb%C3%A1n
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/povinn%C3%A1%20vojensk%C3%A1%20slu%C5%BEba
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/povinn%C3%A1%20vojna
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/Macron
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/%C5%98ehka
https://www.parlamentnilisty.cz/tagy/v%C3%A1lka%20na%20Ukrajin%C4%9B
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Vstoupit do diskuse Tisknout

autor: Radim Panenka

Ing. Jan Zahradil byl položen dotaz

Proč už nekandidujete?

Bylo to vaše rozhodnutí? Já mám spíš dojem, že proto, že říkáte věci narovinu a ne vždy se vyjadřujete
kladně na účet této vlády vás jednoduše odstavili, protože tato vláda jiné názory nepřipouští.

Odpověď na tento dotaz zajímá celkem čtenářů: 18

Diskuse obsahuje 57 příspěvků
 

Uživateli nejlépe hodnocený komentář

Je to pořád to samé., ruský medvěd , 27.02.2024 19:05:52
Už ani nechci reagovat... Každý normální člověk, ať by dělal cokoli, třeba autobusáka, rasa na vesnici
nebo doktora a měl podporu 17% těch, kteří s ním přijdou do styku, tak by sám od sebe skončil, protože
to by byla ostuda až na půdu. A tahle mizerná, prodejná a neschopná vláda se tváří, že se nic neděje a

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/politologove/Fiala-a-Fico-Drtive-srovnani-od-pozorovatele-Valka-Nekdo-tu-lidem-nerika-pravdu-751405/diskuse
javascript:window.print()
https://www.parlamentnilisty.cz/redakce/redakce/
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Ing-Jan-Zahradil-3258
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Ing-Jan-Zahradil-3258
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/otazka.aspx?id=157427
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ještě se cítí dotčená... Tak, jako se hlásím k tomu, že jsem dezolát a chcimír, tak se hlásím i k tomu, že
jsem antisystémový, protože systém, který umožňuje vládnout takové sebrance, je systém hnusný.
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